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Zestien mbo-docenten zijn begin dit jaar 
begonnen met het voorbereiden van hun 

promotieonderzoek. Ze frissen onderzoeks-
vaardigheden op, formuleren een voorstel en 

zoeken een promotor aan een universiteit. 
Wat drijft hen?

Tekst Rob Voorwinden  
Beeld Fred van Diem

Promotie
helPt

mbo-docent bij
onderwijsverbetering
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Rob Schrijver, docent 
verpleegkunde ROC Rijn 
IJssel in Arnhem.

”Leraren kunnen al enkele jaren gebruik 

maken van de Promotiebeurs. Dat 

hebben tot nu toe zo’n 250 leraren 

gedaan, maar onder hen zijn nog nau-

welijks mbo-docenten. Daarom heeft 

de Beroepsvereniging opleiders in 

het mbo, waar ik oud-bestuurslid van 

ben, een pre-promotietraject opgezet. 

Samen met de Hogeschool Utrecht, 

Expertisecentrum beroepsonderwijs 

Ecbo en de Open Universiteit.

Met dat traject helpen we docenten – en 

enkele stafmedewerkers – nu op weg. 

Ze bereiden zich een jaar lang voor, en 

kunnen daarna starten met hun promo-

tieonderzoek.”

Zelf doe ik ook mee aan het traject. Ik 

wil met name onderzoek doen naar 

de relatie tussen het onderwijs en het 

werkveld bij het gebruik van nieuwe 

zorgtechnologie. Er zijn allerlei techno-

logische ontwikkelingen gaande in de 

zorg, van de invoering van elektroni-

sche dossiers tot domotica – technolo-

gie waarmee gehandicapten zelfstandig 

thuis kunnen blijven wonen. Het onder-

wijs moet die ontwikkelingen volgen, 

maar loopt er soms ook op vooruit. Hoe 

verloopt die wisselwerking? Daar ben ik 

benieuwd naar.

Het voorbereidende traject voor de 

promovendi bestaat uit een aantal bij-

eenkomsten. Daar bovenop doe je nog 

een aantal uur per week aan zelfstudie. 

De tijd en de kosten krijg ik, net als de 

meeste andere deelnemers, vergoed 

door mijn werkgever. Onderzoek is 

immers vaak goed voor de kwaliteit van 

het onderwijs.

Ik vind het erg mooi dat we, met weten-

schappelijk onderzoek, het mbo iets 

extra’s kunnen meegeven. Ik vind het 

ook prettig om mezelf op deze manier 

te ontwikkelen. En er zit ook een stukje 

ambitie bij, laat ik daar eerlijk in zijn.”Wetenschappelijk 
onderzoek geeft 
mbo iets extra’s
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Giel Kessels, docent en 
loopbaanbegeleider bij 
Summa Automotive in 
Eindhoven.

”Mijn hart ligt bij auto’s en bij het 

omgaan met jongeren. Die combina-

tie bracht me in het onderwijs. En ik ben 

steeds op zoek naar manieren om dat 

onderwijs leuker en beter te maken.

Ik zie dat veel beslissingen in het onder-

wijs te snel worden genomen: mensen 

zien een probleem of denken dat te zien 

en ze bedenken er meteen een oplossing 

voor. Er wordt weinig onderzoek gedaan 

naar de vraag of dat probleem eigen-

lijk wel bestaat en naar wat dan de beste 

oplossing zou zijn.

Tijdens de masteropleiding Leren en 

innoveren bij de Pedagogisch Techni-

sche Hogeschool ben ik met onderzoek 

in aanraking gekomen en ik snak naar 

meer. Vandaar dat ik nu aan dit pre-pro-

motietraject meedoe.

Ik ben vooral geïnteresseerd in wat de 

manier van toetsing doet met de moti-

vatie van een student. Tot nu toe gebrui-

ken we in het onderwijs vaak multiple 

choice-toetsen, waarin vooral naar de 

opgedane kennis wordt gevraagd. De 

laatste jaren zijn we wel aan het experi-

menteren met andere vormen van toet-

sing, zoals het beoordelen van portfo-

lio’s die studenten zelf samenstellen. Dan 

toets je meer formatief: de toetsing is 

gericht op de voortgang van de student.

Multiple choice is lekker makkelijk voor 

de docent. Je stopt dertig leerlingen in 

een hok, legt een nakijk-matrijs over hun 

antwoorden en je bent klaar. Het beoor-

delen van een portfolio en het geven van 

feedback daarop, is een hele klus. Maar 

ik denk dat studenten dan veel beter 

hun ontwikkeling kunnen laten zien. Dat 

is voor hen, denk ik, toch veel motive-

render dan het maken van een multiple 

choice-toets.

Ik ben blij met het pre-promotietraject: 

het laat zien dat er ook in het mbo seri-

eus werk gemaakt wordt van onderzoek. 

Goed onderwijs vergt goed doordachte 

beslissingen en die neem je nu eenmaal 

op basis van goed onderzoek.”

‘Ik snak naar meer 
onderzoek over onze 
manier van toetsen’
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Kooske Franken, 
rekenadviseur bij het 
Kenniscentrum Taal en 
Rekenen van het Albeda 
College in Rotterdam 
en voorzitter van het 
platform rekendocenten 
van de beroepsvereniging 
van opleiders in het MBO.

”In 2010 werd rekenonderwijs wettelijk 

verplicht op het mbo, en sindsdien geef 

ik het vak rekenen. Dat ging goed: de 

studenten raakten gemotiveerd, de col-

lega’s waren enthousiast en we zagen 

de resultaten stijgen. Totdat de minis-

ter vorig jaar besloot rekenen uit de zak- 

slaagregeling te halen. Studenten moes-

ten het vak nog wel volgen in het mbo, 

maar ze konden er niet op zakken. 

Toen ben ik echt heel boos geworden. 

Ga er maar aan staan: hoe gemotiveerd 

denk je dat studenten nog zijn, als het 

vak toch niet meetelt voor het examen? 

Mijn collega’s en ik waren echt lamge-

slagen.

Ik wil nu voor mijn promotie onderzoek 

gaan doen naar hoe we de rekendocent 

weer in zijn of haar kracht kunnen zet-

ten. In het voortraject van de promotie 

worden we begeleid in het stellen van 

onderzoeksvragen en bijvoorbeeld het 

doen van literatuurstudie. Zelf heb ik 

tijdens mijn masteropleiding wel eens 

onderzoek uitgevoerd, maar dat is zes-

tien jaar geleden. Wat opfrissing kan 

nooit kwaad.

Hoe ik mijn onderzoeksvraag precies zal 

gaan luiden, moet nog blijken. Maar ik 

wil mijn onderzoek in elk geval niet rich-

ten op rekendidactiek: op dat gebied is 

al zoveel onderzocht. Het gaat me echt 

om de docent.”

’Hoe zetten we de 
rekendocent weer 

in zijn kracht?’
@K5:’Hoe zetten we de 

rekendocent weer in zijn 
kracht?’
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